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Marii traderi nu cred
cã suntem pregãtiþi
pentru o bursã de cereale
l Robert Arsene, Agricover: ”Evoluþia preþului la
cereale nu þine de voinþa localã, ci de evoluþiile de
pe piaþa internaþionalã” l ARCPA susþine crearea
unei Burse de cereale în România, însã considerã
cã piaþa agricolã de la noi nu este suficient de
maturã l Vasile Varvaroi, Cargill: ”Taxarea
inversã la cereale are un efect benefic asupra
pieþei, reducând comerþul la negru”

Lipsa disciplinei contractuale
sugereazã cã nu suntem pre-
gãtiþi pentru o bursã a cerea-

lelor, susþin membrii Asociaþiei
Române a Comercianþilor de Produ-
se Agricole (ARCPA). Procesul de
maturizare a pieþei agricole depinde
foarte multe de disciplina contrac-
tualã (n.r. de exemplu, respectarea
termenelor de predare a produselor),
potrivit doamnei Ofelia Nalbant, di-
rector general al SC Agrium- Agro-
port SA. Cu toate acestea, membrii
ARCPA susþin cã o bursã de cereale
ar fi un mijloc bun de eficientizare a
tranzacþiilor ºi ar aduce mai multã
transparenþã în piaþã. „O astfel de
bursã ar fi beneficã deoarece ar oferi
mai multe informaþii despre preþ ºi
ar garanta siguranþa tranzacþiilor”, a
spus doamna Nalbant. Reprezentan-
þii ARCPA susþin cã principalele
motive pentru care piaþa de la noi nu
este pregãtitã pentru o bursã de ce-
reale funcþionalã sunt, pe lângã lipsa
disciplinei contractuale, necesitatea

de a îmbunãtãþi sistemul de gradare
a calitãþii produselor ºi lipsa intere-
sului companiilor de a tranzacþiona
astfel. Potrivit acestora, primii paºii
spre crearea unei burse de profil ar fi
educarea jucãtorilor din industrie cu
privire la rolul acesteia ºi o clasifi-
care mai bunã a producþiei cerealie-
re neomogene de la noi.

ALEXANDRA OANCÃ
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Marfin dã în
judecatã Cipru ca
sã îºi recupereze
pierderea la Laiki

Marfin Investment Com-
pany a anunþat cã inten-
þioneazã sã apeleze la ar-

bitraj internaþional ca sã recupereze
de la statul cipriot suma de 824 mi-
lioane euro pe care a pierdut-o în
urma închiderii Cyprus Popular
bank (Laiki Bank). Solicitarea ur-
meazã sã fie înaintatã la un tribunal
internaþional care opereazã sub au-
spiciile Bãncii Mondiale, potrivit
reprezentanþilor companiei greceºti
de investiþii.

Cipru a încheiat, la sfârºitul lunii
martie, un acord de asistenþã cu Ban-
ca Centralã Europeanã, Comisia Eu-
ropeanã ºi Fondul Monetar Interna-
þional, în urma cãruia Laiki Bank, a
doua bancã din punct de vedere al di-
mensiunii, a fost divizatã în o parte
“rea” ºi una “bunã”, prima fiind
închisã, iar cea de a doua absorbitã de
Bank of Cyprus, cea mai mare insti-
tuþie de credit din statul insular, care
urmeazã sã fie recapitalizatã prin ta-
xarea depozitelor care depãºesc pla-
fonul de garantare de 100.000 euro cu
47,5% din valoarea acestora.

Marfin Investment Group (MIG)
a cumpãrat pachetul de control al
Cyprus Popular Bank, care îºi
schimbase numele în Laiki Bank, în
anul 2006, redenumind-o Marfin
Popular Bank. Operaþiunile din Gre-
cia au fost consolidate într-o singurã
entitate, Marfin Egnatia Bank, tran-
sformatã în subsidiarã a Marfin Po-
pular Bank. În 2011, Marfin Popular
Bank a revenit la numele Cyprus Po-
pular Bank. În iunie 2012, guvernul
cipriot a recapitalizat instituþia de
credit, care a înregistrat pierderi mari
în urma expunerii pe Grecia,
ajungând sã deþinã 84% din acþiuni.

ALEXANDRU SÂRBU
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FERICIT CÃ NU I-A IEªIT PASIENÞA
LISTÃRILOR DUBLE, PE CARE LE
SUSÞINEA ANUL TRECUT

Sobolewski vrea la BVB cea mai
mare parte din oferta Romgaz
l Þintele directorului BVB: “Listãri, cum n-a vãzut
micul Paris ºi 200.000 de investitori, în doi ani”
l 70% din eforturi vor merge cãtre rezolvarea
problemelor din trecut

Oferta de listare a
Romgaz trebuie sã
fie structuratã astfel
încât cea mai mare
parte sã fie reprezen-
tatã de acþiuni la Bur-
sa de Valori Bucu-
reºti ºi numai o micã
parte sã fie structura-
tã în GDR-uri (glo-
bal depository re-
ceipts) la Londra.
Acesta este mesajul
transmis de Ludwik
Sobolewski, care a
avut, ieri, prima sa conferinþã de pre-
sã în calitate de CEO al Bursei de Va-
lori Bucureºti.

“Acesta este cel mai bun compro-
mis”, considerã domnia sa, adã-
ugând: “În acest fel, am aºezat pre-

misele pentru tran-
zacþiile viitoare”.

Sobolewski a
explicat cã nu susþine
listarea Romgaz ex-
clusiv la BVB: “Sun-
tem cu toþii de acord -
executivul BVB, sta-
tul ºi sindicatul de in-
termediere - cã oferta
are patru scopuri: cea
mai bunã execuþie, o
piaþã bunã ulterior
încheierii ofertei, sã
ofere un model pentru

urmãtoarele tranzacþii de acelaºi tip ºi
sã aºeze premisele pentru dezvoltarea
pieþei de capital, pe termen lung”.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 15)

PLOSCEANU, ARACO:

“Chinezii nu mai cer garanþii
guvernamentale pentru investiþiile
din România”

Deschiderea ºi interesul Chi-
nei pentru dezvoltarea unor
proiecte de investiþii în

România sunt mai mari decât
oricând, ne-a declarat Laurenþiu
Plosceanu, preºedintele Asociaþiei
Române a Antreprenorilor de Con-
strucþii (ARACO). „Partea chinezã
a acceptat ca, pe relaþia cu România,
sã nu mai solicite garanþii guverna-
mentale pentru derularea proiectelor
ºi sã lanseze oferte de finanþare cla-
sice, ca orice alt investitor”, ne-a
precizat domnia sa.

Preºedintele ARACO ne-a spus
cã vizita de lucru de la Beijing (la
care participã ºi domnia sa), condusã
de ministrul marilor proiecte Dan
ªova, beneficiazã de o puternicã pre-
zenþã a bãncilor chineze: „Proiectele
luate în calcul de ambele pãrþi sunt
bancabile, fezabile. Se va face ºi o
prezentare a proiectului Legii de
parteneriat public-privat, elaborat
de Departamentul condus de dom-

nul ªova”.
Dan ªova a anunþat, recent, cã în

perioada 2-7 septembrie, va partici-
pa la forumul de afaceri româno-chi-
nez, la lucrãrile comitetului consul-
tativ româno–chinez în domeniul
construcþiei infrastructurii de trans-
port ºi la lucrãrile ºedinþei plenare a
celei de-a XXIII-a Sesiuni a Comi-

siei guvernamentale româno–chine-
zã de cooperare economicã.

Pe durata celor cinci zile, minis-
trul ªova se va întâlni cu conducerea
Ministerului Comerþului din Repu-
blica Popularã Chinezã, cu lideri ai
unor mari companii chineze printre
care Sinohydro, China Railway 18
Bureau, China Road and Bridge,
China Communications Construc-
tion Company (CCCC), China Da-
lian Holding Co., China Civil Engi-
neering Construction Corporation
(CCECC), Huawei Corporation, dar
ºi cu reprezentanþi ai instituþiilor
bancare precum China Exim Bank,
China Development Bank. În cadrul
acestor reuniuni, Dan ªova va supu-
ne atenþiei partenerilor de dialog
oportunitãþi pentru implementarea
unor proiecte de investiþii majore de
cãtre societãþile chineze în România.

ALINA TOMA VEREHA
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DE CE NU REZOLVÃ OBAMA PROBLEMELE DIN CHICAGO ÎNAINTE DE SIRIA?

Ne vedem în Damasc,
sã uitãm de criza de acasã!

S
emne rele toamna are. Nu,
nu este vorba doar despre
iminenþa unui atac ameri-
can împotriva Siriei, ci de

tendinþele economice negative din
ultimele luni, ignorate în mare parte
în perioada vacanþelor.

Datoria publicã a
Statelor Unite se
apropie vertiginos de
limita impusã de
Congres ºi, fãrã o
nouã majorare sub-
stanþialã, administra-
þia Obama este ame-
ninþatã de încetarea

plãþilor, pe fondul creºterii accentuate a
dobânzilor.

Nici Europa nu stã mai bine, în
condiþiile în care autoritãþile sunt
îngrozite de mãsurile necesare pentru
reducerea cheltuielilor, pe fondul scã-
derii continue a veniturilor bugetare.

ªi atunci a fost gãsitã soluþia distra-
gerii atenþiei populaþiei de la adevã-
ratele probleme: un nou rãzboi uma-
nitar, de data aceasta în Siria.

Blitz-ul mediatic s-a concentrat pe
utilizarea armelor chimice împotriva
civililor de cãtre regimul Assad.
Într-o intervenþie recentã în cadrul
emisiunii Meet the Press de la NBC,
Secretarul de Stat John Kerry l-a in-
clus pe Bashar al-Assad în lista celor
care au folosit arme chimice în timp

de rãzboi, alãturi de Adolf Hitler ºi
Saddam Hussein.

Mai conteazã faptul cã nu existã
dovezi ale utilizãrii armelor chimice
de cãtre Hitler în operaþiunile milita-
re? Sau cã documente recent declasi-
ficate de la CIA aratã complicitatea
Statelor Unite în cadrul “celor mai
teribile atacuri chimice lansate vreo-
datã” (n.a. de cãtre Irak împotriva
Iranului), dupã cum scrie revista Fo-
reign Policy?

Mai mult, deºi Kerry a declarat cã
“legãturile dintre atacul chimic ºi
guvernul Assad sunt de necontestat”,
un articol de la Associated Press ara-

tã contrariul: “Oficiali ai serviciilor
de informaþii din SUA nu sunt siguri
cã atacurile au avut loc la ordinul lui
Assad ºi nu sunt siguri nici cã atacu-
rile au fost executate de forþele gu-
vernamentale”.

Dupã ce preºedintele Obama a de-
cis sã cearã acordul Congresului
pentru intervenþia din Siria, pe Inter-
net au apãrut mai multe fotografii ºi
declaraþii ale lui John Kerry din
urmã cu câþiva ani. Fotografia unei
cine private între Kerry ºi Assad, din
2009, a fost completatã de declaraþii-
le Secretarului de Stat din 2011:
“Assad îºi respectã cuvântul ºi a fost

foarte generos cu mine”.
Dar ce l-a îndemnat pe Obama cã-

tre o astfel de “generozitate”? ªi-a
adus aminte de Nobelul pentru pace?

Se pare cã motivul este mult mai
prozaic. La sfârºitul sãptãmânii tre-
cute, Washington Post scria despre
îndoielile ofiþerilor americani pri-
vind “impactul ºi înþelepciunea unei
lovituri contra Siriei”, majoritatea
fiind îngrijoraþi de consecinþele ne-
dorite ale unui astfel de atac.

“Nu pot sã cred cã preºedintele ia
în considerare un atac”, a declarat
pentru Washington Post un ofiþer
care tocmai s-a întors din Afganis-
tan, acesta fiind preocupat de faptul
cã “trebuie sã ne antrenãm din nou
pentru un rãzboi convenþional, în
faþa unui inamic cu sisteme de arma-
ment moderne”.

Generalul Martin Dempsey, fost
ºef de stat major al armatei america-
ne, a declarat, într-un interviu acor-
dat televiziunii ABC, cã “simpla uti-
lizare a armelor, fãrã o strategie pre-
cisã, nu va conduce niciodatã la re-
zultatele pe care ni le imaginãm”.

Cotidianul online german Deut-
sche Wirtschafts Nachrichten este
mult mai tranºant: “revolta armatei
americane l-a forþat pe Obama sã
batã în retragere”.

(continuare în pagina 14)

RAPORT SEMESTRIAL ASUPRA ECONOMIEI ÎNTOCMIT DE ZIARUL BURSA

Trecut pozitiv, viitor incert
l Florin Cîþu: “Ce a mers bine nu a depins de noi”

Economia þãrii noastre a avut
o evoluþie care s-a situat în
teritoriu pozitiv în prima ju-

mãtate a acestui an, înregistrând o
creºtere de 1,7%. De asemenea, de-
ficitul bugetar, deficitul comercial,
precum ºi datoria externã s-au dimi-
nuat în perioada analizatã, în timp
ce contul curent a înregistrat exce-
dent, dupã ce, în primele ºase luni
ale lui 2012, avea un deficit de
aproape 2,8 miliarde euro.

Cu toate acestea, consumul de
energie a coborât între ianuarie ºi iu-
nie 2013, faþã de perioada similarã a
lui 2012, ceea ce ar putea sã indice o

reducere a producþiei industriale în
lunile urmãtoare, potrivit specialiºti-
lor. Investiþiile strãine directe au
continuat sã scadã, ajungând la 666
milioane euro, cu 20% mai puþin
decât în prima jumãtate a anului tre-
cut.

De asemenea, un rol important în
reducerea deficitului comercial l-a
jucat scãderea importurilor, cu un
potenþial efect negativ asupra expor-
turilor viitoare, având în vedere
structura comerþului internaþional al
þãrii noastre.

În plus, Consiliul Fiscal a atras
atenþia cã execuþia veniturilor buge-

tare în primul semestru aratã o nerea-
lizare semnificativã, de peste 6,5 mi-
liarde lei, faþã de programul aferent
perioadei. Cu alte cuvinte, veniturile
atrase la buget au fost mai mici cu
peste 6,5 miliarde lei comparativ cu
þinta fixatã, iar cele mai semnificati-
ve nerealizãri s-au înregistrat în ca-
zul sumelor primite de la Uniunea
Europeanã, a impozitului pe profit,
accizelor, TVA ºi a veniturilor nefis-
cale. Deci, colectarea a crescut, dar
nu cât era planificat.

ALEXANDRU SÂRBU
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CÃLIN

RECHEA

Ludwik Sobolewski: “Deponen-

þii la bãnci trebuie sã aibã ºi al-

ternative mai interesante decât

cazinourile, iar una dintre ele

trebuie sã fie piaþa de capital”.


